
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLENARI DE L'AJUNTAMENT DE 
DIA 29 D'ABRIL DE 2024.-

A la Casa Consistorial de Petra, a les 21,10 hores del dia 29 d'abril de 2024, es 
reuneixen en primera convocatòria, als efectes de realitzar sessió pública ordinària de 
l'Ajuntament de Petra, els regidors que a continuació es relacionen:
   

Sr. Miquel Jaume Horrach.               
  Sr. Víctor Manuel López Sánchez (Telemàticament).

Sra. Magdalena Márquez Ribot.
Sra. Catalina Bujosa Bujosa.
Sr. Rafel Font Bauzá.
Sra. Catalina Gibert Riera.
Sra. Maria Monserrat Oliver Font.
Sr. Pere Josep Bauçà Ferrer.
Sra. Antònia Gual Bauzà.

No assisteixen: Sr. Gabriel Sancho Sbert.       
      
Actua com a Secretari  el  qui  ho és  de  la  Corporació,  Sr.  Francisco  González 

Benito,  i la sessió es celebra a la Casa Consistorial,  sota la presidència del Batle, Sr. 
Salvador Femenias Riera.

1.- APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR
Abans d'abordar aquest assumpte, el Sr.Batle disculpa la no assistència del regidor 

del  seu  grup  municipal,  Gabriel  Sancho;  després  de  la  qual  cosa  sotmet  a  votació 
l'esmentada acta plenària i en aquesta votació s'aprova, per unanimitat dels membres del 
Plenari presents (10), l'acta plenària corresponent a la sessió celebrada en data 19-3-2024.

2.- APROVACIÓ DEL PLA DE GESTIÓ SOSTENIBLE DE L'AIGUA.-

El  primer  Tinent  de  Batle,  Miquel  Jaume,  actua  com  a  ponent  per  a  aquest 
assumpte i comença per qualificar el document en qüestió com a molt extens i referit a 
l'aigua potable del poble. Després de relacionar diferents apartats del pla, el regidor citat 
afirma que s'està extraient molta aigua i també que s'està perdent més del que ens creiem.  
Pel que fa a les mesures a adoptar, el ponent refereix el tancament d'un sector per cercar 
fuites d'aigua, perquè hi ha moments en què es gasta més aigua de la consumida, segons 
aquest regidor. A propòsit de l'anterior, anuncia també el regidor Jaume que s'ha sol·licitat 
un milió d'euros per a posar canonades noves i que una altra mesura és conscienciar en 
quant al consum d'aigua, a la població a nivell intern, en tant que l'Ajuntament per la seva 
banda controla la situació fora de les cases, afegeix Miquel Jaume. D'altra banda, aquest 
mateix regidor informa igualment que se signarà un conveni amb l'empresa ABAQUA, i 
aprofita aquest anunci per advertir que a aquesta, li costa més l'aigua, del que actualment 
està pagant la gent per ella; per la qual cosa, continua dient el regidor ponent, no quedarà 
altre remei que pujar l'import del que la gent paga, no per l'aigua que és gratis, sinó per 
treure-la i pel seu manteniment. I conclou dient el ponent que només es cobrarà el cost, ni 
més ni menys.

Després ve el torn per a l'altre grup municipal, diferent al de l'equip de Govern, i 
és el portaveu de Més, Pere Josep Bauçà,  qui intervé comentant que: l'estudi és molt 
detallat, resultant que, segons el pla hidrològic balear, hi ha uns objectius que complir, i 
que Petra, encara que se situï  en la mitjana dels municipis  de Mallorca,  no compleix C
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aquests objectius i no arribarà a complir-los en els 3 anys que queden per aconseguir 
aquest compliment. Prossegueix dient Pere Josep que han trobat a faltar coses en el pla i 
que hi ha coses que figuren en el  pla,  però que ja estan en marxa; per la qual cosa, 
conclou afirmant el  portaveu de Més que a l'equip de Govern li  ha faltat ambició en 
aquest assumpte, per veure perquè hi ha tantes fuites d'aigua i perquè no aconseguim que 
l'aigua es regeneri. D'altra banda, Pere diu comprendre que es necessitin doblers per a 
l'anterior i a propòsit d'això últim, pregunta als de l'equip de Govern municipal, si el milió 
d'euros al·ludit ve dels fons Next Generation; comentant així mateix Pere que tal vegada 
es podrien demanar també subvencions al Consell Insular. Finalment, el regidor Bauçà 
demana explicació sobre el punt 3r de l'apartat de conclusions de l'informe de Secretaria 
emès sobre aquest assumpte.     

En el 2n torn per al regidor ponent, Miquel Jaume, intervé, agraint al portaveu de 
Més que s'hagi  llegit  el  pla  i  referint-se a qüestions  abans plantejades  per  aquell;  en 
aquest sentit afirma que ara sabem que hi ha fuites, però volem delimitar més sectors 
perquè  el  control  de  les  mateixes  sigui  més  micro,  de  manera  que  si  ara  n'hi  ha  6, 
pretenem que n'hi hagi 20. A més, el ponent afegeix que estem canviant comptadors i 
també antenes que no rebien bé la senyal, de manera que es sàpiga millor l'aigua que 
consumeix cada sector. Pel que fa a les causes de les fuites, el primer Tinent de Batle 
dóna  la  culpa  principalment  a  l'existència  de  canonades  plenes  de  runa,  afegint  que 
prefereix no dir el nom de l'empresa que va fer això. Pel que fa a la subvenció que va 
esmentar prèviament el regidor abans esmentat, afirma que prové de turisme sostenible i 
que  pel  que  fa  a  l'anomenat  POS, del  Consell  Insular,  l'equip  de  Govern  municipal 
prefereix esperar a una següent convocatòria que resulti més adequada per al que es vol 
fer. D'altra banda, el ponent refereix altres mesures noves, a banda de les que estan en 
marxa, com la utilització d'aigües regenerades per al camp de futbol i recorda que els 
municipis de Sant Joan, Sencelles i Petra són els que ara romanen encara sense conveni 
amb ABAQUA.

Pel  que  fa  a  l'explicació  de  l'informe  de  Secretaria,  el  Sr.  Batle  requereix  la 
intervenció del seu autor a efectes d'assessorament. El funcionari requerit reconeix que 
són més fàcils d'esmenar les deficiències formals que va apuntar en els apartats d'aquest 
informe anteriors al 3r que va assenyalar el  regidor de Més. I això,  continua dient el 
Secretari municipal, es deu a què en aquest últim apartat es toca un problema de fons, 
estructural o sistèmic, de molta major profunditat que els altres i que és d'Estat de Dret (o 
de  falta  del  mateix);  més  concretament  d'aplicació  de  les  normes  o  de  compliment 
normatiu,  el  que  en  anglès  es  denomina  "enforce"  i  que  es  podria  traduir  aquí  com 
executar  les  lleis  o  fer  que  s'obeeixin.  Descendint  al  cas,  el  funcionari  que  informa 
explica el següent: si conforme al diagnòstic del pla, totes les masses d'aigua subterrànies 
del  municipi  de  Petra  tenen  un  mal  estat  químic,  i  aquest  mal  estat  té  per  causes 
sobreexplotació  i  contaminació  d'aqüífers;  atès  que  aquest  mal  estat  acabarà  afectant 
l'aigua que rep la població, no s'entén que en el programa de mesures d'actuació no n'hi 
hagi cap al respecte. Bé és veritat, afegeix el Secretari municipal, que l'Ajuntament no té 
competències de control, inspecció i sanció sobre les extraccions i abocaments en qüestió, 
sinó només sobre les obres dels pous; però la seva proposta és que el consistori insti a 
l'Administració que sí  que té  aquestes competències  (Direcció general  autonòmica de 
Recursos Hídrics) perquè les exerceixi, en compliment de la normativa.   

Acabades així les intervencions anteriors respecte al punt de l'ordre del dia que ens 
ocupa, el Sr. Batle sotmet a votació l'aprovació del PGSA, tal com va quedar modificat  
després de l' informe de Secretaria i tal com s'ha portat a aquesta sessió plenària, i que es 
troba penjat a la pàgina web municipal
https://www.ajpetra.net/sites/cilma_petra/files/2024-04/Pla%20de%20gesti
%C3%B3%20sostenible%20de%20l%E2%80%99aigua.pdf
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En la votació haguda sobre el pla referit s'obté el resultat següent:

Vots emesos: 10
Vots a favor: 8 del PI.
Vots en contra: 0
Abstencions: 2 de Més per Petra.

S’aprova per majoria de més de 2/3 dels regidors del Plenari presents (8 sobre 10), 
el pla més amunt transcrit.

3.-MOCIONS, ESCRITS, SOL· LICITUDS I INFORMACIONS.-

A) Moció del grup municipal de Més per Petra relativa al foment del transport pùblic.

Seguidament es transcriu literalment aquesta moció, que va ser defensada per la 
portaveu de Més per Petra, Antònia Gual Bauzà:

“MOCIÓ PEL FOMENT DEL TRANSPORT PÚBLIC

La  connectivitat  del  poble  de  Petra  mitjançant  transport  públic  només  és  amb  els 
municipis que tenen servei de Tren. Pel que fa a la connexió amb la resta de pobles dels  
voltants no hi ha opció d’anar-hi si no és en transport privat.

És a dir, una cosa tan senzilla com haver d’anar al PAC de Vilafranca no ho podem fer en 
transport  públic.  I  si  depenem  del  tren  les  freqüències  són  poques  i  no  hi  ha  trens 
semidirectes en els hores puntes per anar als principals centres de treball.

El 27 de febrer es varen aprovar al Parlament de les Illes Balears a proposta de Més per 
Mallorca una sèrie de propostes de millora i foment del transport públic. Nosaltres com a 
agrupació  local  de  Més  per  Petra  vàrem  proposar  algunes  d’aquestes  mocions  que 
beneficien  directament  al  nostre  poble.  Una  vegada  aprovades  aquestes  propostes 
voldríem demanar a l’Ajuntament de Petra que fes les gestions adients perquè en el menor 
període de temps possible la ciutadania de Petra de totes les edats es pugui beneficiar 
d’aquestes millores en el transport públic.

Per això demanam que l’Ajuntament de Petra insti el Govern de les Illes Balears a:

- Posar en marxa línies de bus interurbà que connecti el nucli de població de Petra amb 
els seu centre sanitari de referencia a Vilafranca.
- Incorporar nous serveis de línies de bus interurbà, per tal de comunicar el nostre poble 
amb els pobles dels voltants i a millorar de forma decidida el transport públic al Pla de 
Mallorca, garantint la connexió i freqüències suficients entre tots els nuclis de població.
- Ampliar la cobertura horària dels Serveis Ferroviaris de Mallorca, iniciant els serveis 
més prest i finalitzant-los els dies feiners al voltant de la mitja nit.
- Recuperar els serveis de nit dels Serveis Ferroviaris de Mallorca les nits de divendres, 
dissabtes i vigílies de festiu i els serveis de tren semidirectes entre Sa Pobla i Manacor i 
Palma.”

La  ponent  de  la  moció  conclou  la  seva  defensa  dient  que  no  serveix  de  res 
conscienciar per a l'ús del transport públic si després no es té. C
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Pren després la paraula el representant del grup municipal PI, Miquel Jaume, com 
a portaveu també de l'equip de Govern municipal, afirmant que els del seu grup estan 
d'acord  en  el  fons,  però  que ara no és  el  moment per  aprovar  la  moció anteriorment 
transcrita, ja que, segons diu aquest regidor, l'equip de Govern municipal té propostes més 
ambicioses pel que fa al transport col·lectiu, com per exemple que hi hagi un bus que 
enllaci la Colònia de Sant Pere amb el Port d'Alcúdia.

Acabada la intervenció anterior, i en no produir-se' n cap altra, el Sr. Batle demana 
que es voti la moció prèviament transcrita. I com a conseqüència de la votació efectuada 
s'obté el resultat següent:

Vots emesos: 10
Vots a favor: 2 de Més per Petra
Vots en contra: 8 del PI
Abstencions: 0.

Es rebutja per tant, per majoria de més de 2/3 dels regidors del Plenari presents (8 
sobre 10), la moció a dalt referenciada.

B) Moció del grup municipal de Més per Petra, relativa a la petició a les Administracions 
per comprar aliments produïts a Mallorca.

Tot  seguit  es  transcriu  literalment  aquesta  moció,  defensada  en  aquest  cas  pel 
portaveu de Més per Petra, Pere Josep Bauçà:

“MOCIÓ PER DEMANAR A LES  ADMINISTRACIONS QUE COMPRIN  ALIMENTS 
PRODUÏTS  A  MALLORCA  D'ACORD  AMB  CRITERIS  OBJECTIUS  DE  BAIXES 
EMISSIONS DE GASOS D'EFECTE HIVERNACLE.

Mallorca  és,  sense  cap  casta  de  dubte,  un  poble  d'arrels  pageses.  Des  de  fa  moltes 
generacions  la  terra  es  cultiva  per  alimentar  les  persones  que  viuen  en  aquestes 
contrades.  A  Mallorca  sense  la  pagesia  mai  no  hi  havia  hagut  aliments,  però  això, 
malauradament, ha canviat.
La globalització i el mercat únic europeu ens han dut a un trànsit permanent d'aliments 
que venen de fora en una lluita constant per abaixar els preus en detriment de la qualitat 
dels  aliments.  És  innegable  que  una  fruita  acabada  de  collir  conserva  millor  les 
propietats organolèptiques que aquella que s'ha collit verda i ha creuat la mar durant 
setmanes dins un contenidor frigorífic d'un vaixell. Les taronges de Mallorca són millors 
que les de Sud-àfrica. Per posar només un exemple. I, per cert, només s'han tractat amb 
productes fitosanitaris autoritzats per les normatives més estrictes del món. Les de Sud-
àfrica, en canvi, s’han cultivat utilitzant productes fitosanitaris que aquí estan prohibits.
En aquest sentit, a més l'Estudi de Valoració de l'Empremta de Carboni que va realitzar 
l'any  2023  l'Institut  de  Recerca  i  Formació  Agroalimentària  i  Pesquera  de  les  Illes 
Balears  (IRFAP)  demostra  que  el  consum  de  producte  local  redueix  en  un  55% les 
emissions de CO2 a l'atmosfera. Per tant, la taronja de Mallorca és més bona, però a més 
cuida més el planeta.
Són precisament  la  cura del  planeta  i  les  bones  pràctiques  ambientals  factors  que  el 
mercat no valora i la pagesia mallorquina acaben competint amb molt de producte de 
fora amb uns costos un 30% superiors. I és en aquest punt on l'Administració Pública pot 
ajudar donant exemple fent que tota la seva compra d'aliments premiï aquestes baixes 
emissions de CO2.
La Llei de Contractació del Sector Públic contempla els seus articles 145.2, 148.2 i 202 
que aquests factors poden ser tinguts en compte. Igualment, la Llei Orgànica 7/2021 de C
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Canvi Climàtic i Transició Energètica també ho contempla. La Llei  10/2019 de Canvi 
Climàtic de les Illes Balears al seu article 68 també estableix mesures de contractació 
pública.

Per tot això:
El Ple, a proposta del grup Més per Petra, acorda:

PRIMER – Instar al Govern de les Illes Balears i al Consell de Mallorca a incorporar en 
les contractacions públiques de subministrament de productes alimentaris els criteris de 
sostenibilitat ambiental i de baixes emissions de gasos d’efecte hivernacle.

SEGON – Instar al Govern de les Illes Balears i al Consell de Mallorca que també revisin 
les seves polítiques de compra pública per potenciar el producte local.”

En el torn per a l'altre grup municipal PI, el seu representant Miquel Jaume, com a 
portaveu també de l'equip de Govern municipal, anuncia el vot favorable d'aquest grup 
respecte a la moció anteriorment transcrita; i no havent-hi posteriors intervencions, el Sr. 
President obre pas a votar l' esmentada moció, aprovant-se per unanimitat dels membres 
del plenari presents (10).

Pel que fa a la part d'informacions, dins d'aquest punt de l'ordre del dia, intervé la 
regidora  de  cultura,  Catalina  Gibert,  anunciant  una  exposició  sobre  els  Arxius  de 
Mallorca; i  així  mateix intervé el  primer Tinent de Batle,  Miquel Jaume,  que anuncia 
l'elaboració d'un estudi de la mobilitat a Petra, que és dolent, en opinió d'aquest regidor, a 
càrrec  de  l'empresa  consultora  Cinesi.  Continua  dient  el  regidor  abans  citat  que  els 
d'aquesta consultora han fet notar als de l'equip de Govern municipal que hi ha unes coses 
més urgents que d'altres. També adverteix Miquel Jaume que tal vegada no se segueixin 
totes les propostes d'aquesta consultora, perquè la situació pot variar en el futur; i informa 
per  últim aquest  regidor  que  la  Mancomunitat  del  Pla  està  fent  un estudi  a  nivell  de 
pobles.

Després hi ha una altra intervenció, que en aquest cas prové del Sr.Batle, informant 
sobre una reunió mantinguda amb el Conseller d'Educació i qualificada com a productiva 
per Salvador Femenias; conforme a la qual, continua dient Salvador: l'escoleta es faria 
dins del pati  de les escoles, quedant així una zona escolar àmplia i  tota centralitzada. 
Després es refereix el Batle a l'Institut que es preveu instal·lar al Pla i comenta que per  
part de l'equip de Govern municipal, s'ha oferit a la Conselleria una zona pel camp de 
futbol  municipal  i  la  seva resposta  ha estat  que a  Vilafranca hi  ha  més gent,  però el 
municipi de Petra està més centrat dins del Pla i té tren gratuït. Finalment, el Sr. Batle es 
refereix a l'incendi que va haver-hi recentment en el centre de Petra i que va poder ser 
resolt  aplicant  50.000  litres  d'aigua.  Acaba  ja  la  intervenció  del  Batle,  anunciant  la 
pròxima sessió ordinària del Plenari, a celebrar el dilluns 13 de maig.  

4.- DECRETS DE BATLIA.-
Com que no es produeixen més intervencions, quant a aquest altre punt de l'ordre 

del dia, el Sr. Batle dóna pas al següent.

5.- INTERPEL· LACIONS, PRECS I PREGUNTES.-

Ara és el portaveu de Més, Pere Josep Bauçà, qui pren la paraula per preguntar 
que passarà ara amb el solar de darrera de l'església. A la qual cosa responen tant el Batle 
com el primer Tinent de Batle, Miquel Jaume, que hi haurà aparcaments subterranis i una 
estructura per sobre. Seguidament hi ha un prec, però també procedent del regidor abans C

od
i V

al
id

ac
ió

: 9
SM

W
2N

5F
R

R
T5

65
TE

M
LG

X2
R

9S
Q

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//a

jp
et

ra
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 5
 d

e 
6 



citat, dient que abans de tirar endavant que els de l'equip de Govern municipal parlin amb 
la comunitat educativa, ja que amb la ubicació prevista per a l'escoleta, es perdrien molts 
metres del pati de l'escola. Pel que fa a l'anterior, replica el Sr. Batle que sobren 1.000 
metres per a pati. I el primer Tinent de Batle diu per la seva banda que el que tenim ara és 
la  paraula  del  Conseller  i  que  si  no  actuem  ràpid  ens  quedarem  sense  escoleta.  El 
portaveu de Més replica que no està realitzant cap crítica, sinó que tan sols demana parlar 
amb la gent. Aquest portaveu s'interessa després per la modificació de NNSS relativa a la 
deixalleria i el primer Tinent de Batle informa al respecte que avui s'ha rebut la proposta 
de l'equip redactor, però que encara no l'ha revisat l'equip de Govern i que no sap si podrà 
presentar-se per a la seva aprovació en la sessió plenària de juny,  ja que de moment s'han 
detectat 23 deficiències i de vegades resulta més complicat aprovar una modificació de 
NNSS que modificar la Constitució.

No  havent-hi  posteriors  interpel·lacions,  precs  o  preguntes,  el  Sr.  President, 
Salvador Femenias, dóna per finalitzada aquesta sessió plenària, essent les 22,07 hores. 
Després de la qual cosa, ofereix el Batle un torn de precs i preguntes per al públic present  
a la sala, sobre temes concrets d'interès municipal, segons el que disposen els articles 88.3 
i 228.2 del ROF i 12 del ROM; però sense que hi hagi intervencions al respecte. Davant 
la qual cosa, el Sr. Batle dona per finalitzada també la reunió, a aquella mateixa hora, i jo 
com a Secretari estenc la present acta la qual certific.
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